

[Texte]

performs a useful role in the Parliamentary process? Be careful of your answer, sir.

**Mr. Orange:** Mr. Chairman, in reply to Senator Haig, I believe the Senate of Canada does perform not only a useful but a vital role in our constitutional organization of Canada.

**Senator Haig:** Mr. Chairman, I would like a copy of these minutes to be sent to Mr. Hogarth and Marcel Prud'homme with those words underlined, please.

**Mr. Orange:** Mr. Chairman, I would be delighted to autograph them too. Mr. Chairman, the urgency of the Senate appointment in my view is that the Senate of Canada has a great input into our national life and national decisions. I believe the North should have its share in the say of these decisions and I believe we should move in this direction. I have investigated this possibility on many occasions and am informed by the best constitutional authorities that it requires an amendment to the present British North America Act. This is why I am suggesting that they be incorporated in any recommendations affecting our constitution. I would not wait until provincial status, I would like to see this opportunity for appointments made as quickly as possible.

**Senator Haig:** Because you think the Senate performs a useful role?

**Mr. Orange:** Very much so.

**Senator Haig:** Thank you.

**The Joint Chairman (Mr. MacGuigan):** Ladies and gentlemen, I would like on your behalf as well as ours to thank your member of Parliament and our colleague, Mr. Bud Orange, for his presentation. Thank you very much, Bud. Our next witness, ladies and gentlemen, is Mr. Bob Jenkins, the President of the Northwest Territories Teachers' Association. He is making this presentation on behalf of that Association.

• 2115

**Mr. Bob Jenkins (President, Northwest Territories Teachers' Association):** Thank you, Mr. Chairman. Mr. Chairman, hon. members of the Committee, ladies and gentlemen, I am here as a representative of 500 political eunuchs in the Northwest Territories. We wish to present to you for your consideration a brief outlining gently our reasons that we think teachers should be possessed of the legal and democratic right to participate in the politics of Canada and the politics of the Northwest Territories.

One of the functions of the Canadian constitution is to guarantee certain basic rights and freedoms to all citizens of Canada.

As representative of teachers in the North, the Northwest Territories Teachers' Association contends that the freedom to participate fully in the democratic process should be recognized as a basic right and should be guaranteed by our constitution. At the present time teachers employed by the Government of the Northwest Territories (and this includes about 90 per cent of the teachers in the North) are prevented from participating fully in federal and in territorial elections by Section 30 of the Public Service Ordinance of the Northwest Territories, which reads as follows:

30. (1) No employee shall engage in partisan work in connection with any election for the election of a

[Interprétation]

vince? Pensez-vous que le Sénat remplit un rôle utile dans le processus parlementaire? Faites attention dans votre réponse, monsieur.

**M. Orange:** Monsieur le président, en réponse au sénateur Haig, je crois que le Sénat du Canada remplit un rôle non seulement utile mais essentiel dans notre organisation constitutionnelle au Canada.

**Le sénateur Haig:** Monsieur le président, j'aimerais qu'une copie de ces procès-verbaux soit envoyée à M. Hogarth et à M. Marcel Prud'homme avec ces mots soulignés, s'il vous plaît.

**M. Orange:** Monsieur le président, je serais enchanté de les autographier également. Monsieur le président, à mon avis, la nomination d'un sénateur est urgente car le Sénat du Canada a une grande influence sur notre vie nationale et nos décisions nationales. Je crois que le Nord devrait avoir son mot à dire dans ces décisions et je crois que nous devrions aller dans cette direction. J'ai examiné cette possibilité à plusieurs reprises et les spécialistes dans le domaine constitutionnel m'ont informé qu'il faut un amendement à l'Acte de l'Amérique du Nord britannique actuel. C'est pourquoi je suggère que cela soit inclus dans les recommandations concernant notre Constitution. Je n'attendrais pas le statut provincial, j'aimerais que cette possibilité de faire des nominations survienne le plus tôt possible.

**Le sénateur Haig:** Parce que vous croyez que le Sénat remplit un rôle utile?

**M. Orange:** Très certainement.

**Le sénateur Haig:** Merci.

**Le coprésident (M. MacGuigan):** Mesdames et messieurs, en votre nom et au nôtre également, j'aimerais remercier votre député et notre collègue, M. Bud Orange, pour son mémoire. Merci beaucoup, Bud. Mesdames et messieurs, le témoin suivant est nul autre que M. Bob Jenkins, président de l'Association des enseignants des Territoires du Nord-Ouest. C'est au nom de cette association qu'il fait son exposé.

**M. Bob Jenkins (président, Association des enseignants des Territoires du Nord-Ouest):** Je vous remercie, monsieur le président. Monsieur le président, honorables membres du Comité, mesdames et messieurs, je représente 500 eunuques politiques des Territoires du Nord-Ouest. Nous soumettons à votre étude un mémoire faisant valoir gentiment nos raisons militant en faveur du droit juridique et démocratique que devraient posséder nos enseignants pour qu'ils puissent participer à la vie politique du Canada et à celle des Territoires du Nord-Ouest.

Une des fonctions de la Constitution du Canada est de garantir certains droits fondamentaux et certaines libertés pour tous les citoyens du Canada.

A titre de représentant des enseignants dans le Nord du Canada, l'Association des enseignants des Territoires du Nord-Ouest soutient que la liberté de participer pleinement au processus démocratique devrait être reconnue comme droit fondamental et devrait être garantie par notre Constitution. A l'heure actuelle, les enseignants employés par le gouvernement des territoires du Nord-Ouest (ce qui comprend environ 90 p. 100 des enseignants dans le Nord) se voient empêchés de participer pleinement aux élections fédérales et territoriales en vertu de l'article 30 du décret de la Fonction publique des Territoires du Nord-Ouest où il est mis: